

ABSTRAK

Skripsi dengan judul “Upaya Guru Dalam Meningkatkan Pembelajaran PAI Di SMP Islam MIA” ditulis oleh M. Huseinnurdiansyah Fakultas Tarbiyah dan Ilmu Keguruan, Jurusan Pendidikan Agama Islam dibimbing oleh Dr. H. Nur Kholis, M.Pd.

Kata Kunci : *Upaya Guru, Pembelajaran*

Belajar merupakan salah satu faktor yang mempengaruhi dan berperan penting dalam pembentukan pribadi dan perilaku individu. Seorang guru dalam kegiatan belajar mengajar tidak hanya dituntut untuk memiliki kemampuan dalam pengalaman teoretis tapi juga harus memiliki kemampuan praktis. Metode, model dan strategi pembelajaran yang sesuai dengan siswanya adalah kunci utama dari keberhasilan belajar mengajar.

Fokus penelitian pada skripsi ini; 1) Bagaimana upaya guru dalam meningkatkan pemahaman materi PAI di SMP Islam MIA?, 2) Bagaimana upaya guru dalam merubah perilaku siswa sesuai nilai-nilai islam di SMP Islam MIA.

Penelitian ini bertujuan untuk; 1) Meningkatkan pemahaman materi PAI di SMP Islam MIA, 2) Merubah perilaku siswa sesuai nilai-nilai islam di SMP Islam MIA.

Metode penelitian ini menggunakan jenis metode penelitian kualitatif dengan pendekatan studi kasus. Lokasi penelitian ini di SMP Islam MIA. Data penelitian ini adalah upaya guru dalam meningkatkan pemahaman materi PAI di SMP Islam MIA, upaya guru dalam meningkatkan kemampuan sikap positif siswa di SMP Islam MIA dan upaya guru dalam merubah perilaku siswa sesuai nilai-nilai islam di SMP Islam MIA, sementara sumber data diperoleh dari responden seperti: kepala sekolah, guru dan waka kurikulum. Teknik pengumpulan data menggunakan observasi partisipatif, wawancara dan dokumentasi. Teknik analisis data menggunakan reduksi data, kategorisasi, sintensisasi dan menyusun hipotesis kerja. Dan, pengecekan keabsahan temuan menggunakan teknik triagulasi.

Hasil penelitian ini menunjukkan bahwa; 1) Pemahaman materi PAI siswa di SMP Islam MIA meningkat setelah guru memberikan contoh langsung kepada siswa dalam hal ibadah, seperti: melaksanakan sholat. Metode yang digunakan adalah metode ceramah dan tanya jawab, 2) Perilaku siswa di SMP Islam MIA berubah setelah guru memberikan teguran dan memberikan contoh langsung kepada siswa tentang berperilaku yang sesuai dengan nilai-nilai islam, seperti: berkata jujur, disiplin dan berakhlaqul karimah.

ABSTRACT

Thesis with the title " The Effort of Teacher in Improving of Learning about Islamic Religious Education (PAI) at the Islamic of Junior High School MIA (*Ma'hadil Ilmiwal 'Amal*)". was written by oleh M. Huseinnurdiansyah, Faculty of Tarbiyah and Science Teaching (FTIK), Departmet of Islamic Religious Education (PAI),State Islamic InstituteTulungagung, Supervisor : Dr. H. NurKholis, M.Pd.

Keywords:the Effort of Teacher, Learning

This research is motivated by learning is one of the factors that effect and was instrumental in the formation of the personal and individual behavior. Teachers in learning activities not only required to have skills in theoretical experience but also must have the practical ability. Methods, models and strategies in accordance with the students' learning is the key to the success of teaching and learning.

The focus of research in this thesisare : 1) How can the efforts of teachers in Improving the understanding of matter about Islamic Religious Education (PAI) at the Islamic of Junior High School MIA (*Ma'hadil Ilmiwal 'Amal*) ?, 2) How can the efforts of teachers in changing the behavior of students according to Islamic valuesat the Islamic of Junior High School MIA (*Ma'hadil Ilmiwal 'Amal*) ?.

This research purposes to : 1) Improving the understanding of matter about Islamic Religious Education (PAI) at the Islamic of Junior High School MIA (*Ma'hadil Ilmiwal 'Amal*), 2) Changing the behavior of students according to Islamic valuesat the Islamic of Junior High School MIA (*Ma'hadil Ilmiwal 'Amal*).

This research method used type of *qualitative research method* with *case study approach*. The location of this research at the Islamic of Junior High School MIA (*Ma'hadil Ilmiwal 'Amal*). Data of this research is the effort of teacher in improving the understanding of matter about Islamic Religious Education (PAI) at the Islamic of Junior High School MIA (*Ma'hadil Ilmiwal 'Amal*), the effort of teacher in improving the ability of the positive attitude at the Islamic of Junior High School MIA (*Ma'hadil Ilmiwal 'Amal*), and the effort of teacher in changing the behavior of students according to Islamic valuesat the Islamic of Junior High School MIA (*Ma'hadil Ilmiwal 'Amal*), while the source of the data obtained from respondents as : headmaster of school, teachers and the deputi of headmaster in the field of curriculum. The data collection technique used *participant observation, interviews and documentation*. The data were analyzed using *data reduction, categorization, sintensisasi* and *develop working hypotheses*. And checking the validity of the findings using technique triagulasi.

These results of research showed that : 1) the understanding of matter about Islamic Religious Education (PAI) at the Islamic of Junior High School MIA (*Ma'hadil Ilmiwal 'Amal*) increased after the teacher gives an example directly to the students in matters of worship, such as praying. The method used is the method of lecture and question and answer, 2) Behavior of students at the Islamic of Junior High School MIA (*Ma'hadil Ilmiwal 'Amal*) changed after the teacher gives immediate warning and give examples to students about to behave in accordance with Islamic values, such as: telling the truth, discipline and having of "*Akhlaqul Karimah*".

الملخص

هذا البحث العلمي بال موضوع "جهود المعلم في تحسين تعليم التربية الدينية الإسلامية في المدرسة المتوسطة الإسلامية معهد العلم والعمل" الذي كتبه محمد حسين نور الدين شاح، كلية التربية والعلوم التعليمية، قسم التربية الدينية الإسلامية، الجامعة الإسلامية الحكومية تلونج أجونج، المشريف : الدكتور الحاج نور خالص، الماجستير التربوي.

الكلمات الأساسية : جهود المعلم، وتعليم

خلفية البحث يعني التعلم وهو واحد من العوامل التي تؤثر على المعلم كشخص ينتمي إلى مجتمعه الفردي. يجب على المعلم أن يكون فعالاً في نشر معرفة المطلوب لديه بما يتناسب مع ظروفه الشخصية والمهنية. وطرقه يجب أن تكون ملائمة لاحتياجاته.

تركيز البحث في هذا البحث يعني : (1) كيف جهود المعلم في تحسين فهم المواد عن التربية الدينية الإسلامية في المدرسة المتوسطة الإسلامية معهد العلم والعمل؟، (2) كيف جهود المعلم في تغيير السلوك الطلاب مناسب مع القيم الإسلامية في المدرسة المتوسطة الإسلامية معهد العلم والعمل؟.

أهداف في هذا البحث يعني : (1) لتحسين فهم المواد عن التربية الدينية الإسلامية في المدرسة المتوسطة الإسلامية معهد العلم والعمل، (2) لتغيير السلوك الطلاب مناسب مع القيم الإسلامية في المدرسة المتوسطة الإسلامية معهد العلم والعمل.

هذه طريقة البحث التي تستخدم نوع البحث الكيفي مع مدخل الدراسة الحالة. ومكان هذا البحث في المدرسة المتوسطة الإسلامية معهد العلم والعمل. الحقائق البحثية يعني جهود المعلم في تحسين فهم المواد عن التربية الدينية الإسلامية في المدرسة المتوسطة الإسلامية معهد العلم والعمل، جهود المعلم في تحسين قدرات عن الموقف الإيجابي في المدرسة المتوسطة الإسلامية معهد العلم والعمل، جهود المعلم في تغيير السلوك الطلاب مناسب مع القيم الإسلامية في المدرسة المتوسطة الإسلامية معهد العلم والعمل، ولكن مصدر الحقائق التي تُحصل من المشاركين مثل: رئيس المدرسة والمعلمين ونائب رئيس المدرسة في مجال المناهج الدراسية. وتقنيات جمع الحقائق التي تستخدم الملاحظة المشاركة، وال مقابلة، والوثائق. وتقنيات تحليل الحقائق التي تستخدم تقليل الحقائق، وتصنيف، وسيطرة، وتركيب فرضيات العمل. وتقييم صحة النتائج التي تستخدم تقنية التسلیث.

نتائج هذا البحث التي تدل على أن: (1) كان لهم فهم المواد عن التربية الدينية الإسلامية في المدرسة المتوسطة الإسلامية معهد العلم والعملارتفاع بعد يعطي المعلم مثالاً مباشرة للطلاب في أمور العبادات، كالصلوة. والطريقة المستخدمة هي طريقة المحاضرة والسؤال والجواب، (2) كان السلوك الطلاب في المدرسة

المتوسطة الإسلامية معهد العلم والعمل الذي يغير التعنيف بعد يعطي المعلم وإعطاء الأمثلة المباسرة للطلاب على سلوك عن تصرف وفقاً للقيم الإسلامية، مثل: قول الحقيقة، والانضباط، و الأخلاق كرامة.